

March 18, 1944

**Letter, Dimitrov to Molotov, 'The Situation in the
People's Party of Iran'**

Citation:

"Letter, Dimitrov to Molotov, 'The Situation in the People's Party of Iran'", March 18, 1944, Wilson Center Digital Archive, RGASPI, f. 82, op. 2, d. 1221, ll. 1-4. Obtained by Jamil Hasanli and translated for CWIHP by Gary Goldberg.
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/119105>

Summary:

Message from Dimitrov to Molotov about the 1944 Iranian elections and the upcoming merger of the country's trade unions. Dimitrov attributes the People's Party's loss in the election to corruption among its opponents, but states that the campaign for the People's Party was successful in introducing its ideas to Iranian citizens.

Credits:

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

23
1ИранТ. БагманивуЦК Докл.*М. М.*

Товарищу МОЛОТОВУ В.М.

Направляю Вам:

1. Доклад "Положение в Народной партии Ирана", полученный нами от нашего иранского корреспондента т. Малышева.
 2. Отчет ЦК Народной партии Ирана.
- Этот материал посылаю также т. Деканозову.

Г. Димитров

/ Г. ДИМИТРОВ /

18 марта 1944 г.

- Приложение:
1. Положение в Народной партии.
 2. Отчет ЦК Народной партии Ирана.
 3. Справки на д-ра РАДМАНЕШ, ЮСУФА АРДЕБИЛИ, ХАЛИЛ ИНКИЛЯБА и СЕИД ЗИЯ ЭДДИНА.

27
2ПОЛОЖЕНИЕ В НАРОДНОЙ ПАРТИИ.

После смерти Сулеймана Мирзы решено не избирать председателя партии, а все важные вопросы решать большинством ЦК.

Связь партии с сов. представителями решено осуществлять пока через д-ра Радманеш, а в дальнейшем для этой цели будут избраны 3 члена ЦК. Связь партии с сов. представителями будет носить совершенно официальный характер, как это имеет место и у других демократических групп и деятелей.

Об'единение профсоюзов. Вопрос об об'единении двух крупнейших профсоюзных центров приближается к завершению. Состоялось несколько встреч представителей обоих профсоюзных центров. Договорились о следующих принципах Об'единения:

1. Признание политического руководства профсоюзами со стороны Народной партии, как единственной демократической партии Ирана.

2. Руководящий орган нового об'единенного профсоюзного центра образовать из 4 представителей руководства профсоюзов Народной Партии, 3 представителей профсоюзов, руководившихся Юсуфом Ардебилли, и 2 представителей непосредственно от Народной Партии.

3. В руководящий центр об'единенного профсоюзного центра не будут введены ни Юсуф Ардебилли, ни Халил Инкиляб (справки об этих лицах посланы ранее).

23
2. 3

4. Халил Инкиляб начинает открытую борьбу устно и в печати против раскольнической деятельности Юсефа Ардебили, приводившей к ослаблению единства рабочих.

Об избирательной кампании.

Объявлены результаты выборов в Тегеране. Из кандидата Народной Партии не избран ни один, несмотря на то, что в Тегеране была развита наиболее активная работа Народной партии. Широко развернутая избирательная кампания Народной партии принесла свои плоды: идеи Народной партии доведены до огромного числа людей, гл. образом рабочих и ремесленников Тегерана. Политическое влияние партии в результате активной выборной кампании значительно возросло. /Примером чего может служить стремление правительства добиться поддержки Народной партии, а также стремление к объединению рабочих организаций/.

Борьба против кандидатов Народной партии во многих местах проводилась всяческими бесчестными, жульническими методами. Например в Гарган, где баллотировался кандидат Нар. Партии - Лесани, правительственной группировкой был послан свой кандидат. Сохейли (премьер) заявил, что этот новый кандидат выставлен в Гаргане по рекомендации советских представителей.

В Мазандатане избран Шариат Заде, давший взятку Сохейли в 30.000 туман. Брат Шариат Заде выслан правительством из Тегерана за участие в фашистской организации.

Открытие Меджилиса отложено на 26 февраля 1944 г. Нар. Партия не будет создавать в Меджилисе отдельную фракцию. Она будет стараться создать единую фракцию всех де-

22
4
з.

мократически-настроенных депутатов против группировки Сеид Зия Эддина.

ЦК выработал программу парламентских требований Нар. Партии. В ней особенно подчеркнуты крестьянские требования. Текст программы пришлю позднее, как только он будет окончательно утвержден.

Предположения о новом составе кабинета.

С открытием Меджилиса кабинет Сохейли должен будет выйти в отставку. Предполагают, что новое правительство будет сформировано Кавамом Ос-солтанэ. Кавам - крупный помещик, реакционер, но его поместья находятся на севере, в провинции Гилян, поэтому он вынужден поддерживать про-советский курс, чтобы добиться хорошего отношения к себе со стороны русских. Англичане против прихода к власти Кавама, они имеют своего кандидата Сеид Зия Эддина, но надежды провести последнего очень слабы ввиду непопулярности Сеид Зия. Таким образом Кавам в данных условиях рассматривается как меньшее зло и в этих целях будет поддерживаться нашим представителем. В пользу Кавама говорит также и то, что это человек твердый, решительный и прямолинейный, выполняющий свои обещания.

Народной Партии удалось поднять широкое движение рабочих и демократических элементов интеллигенции за организацию процесса над Мухтари - б.нач. полиции, б.начальниками тюрьмы Расех и Наруманом, а также тюремным доктором Ахмеди, обвиняемых в убийстве в тюрьме ряда политических деятелей как доктор Эрани, Хан Баба Асад (вождь племени бахтиаров), Фарухи (поэт и редактор газеты). Общественность требует смертной казни обвиняемым.

Посылаю отчет ЦК Народной Партии.

to Cde. V. M. MOLOTOV

I am sending you:

1. A report, "The situation in the People's Party of Iran", which we received from our Iranian correspondent Cde. Malyshev.
2. A report of the CC of the People's Party of Iran.

I am also sending this material to Cde. Dekanozov.

[signature]

G. DIMITROV

18 March 1944

Attachment:

1. The situation in the People's Party
2. A report of the CC of the People's Party of Iran. [not included]
3. Memos to Dr. RADMANESH, YUSUF ARDEBILI, KHALIL INKILYAB, and SEYYED ZIAEDDIN. [not included]

[handwritten in the lower left-hand corner of the title page: "Reported to V. M. Molotov 25 March 1944"]

THE SITUATION IN THE PEOPLE'S PARTY

After the death of Suleiman Mirza it was decided not to elect a Party chairman, and all important issues were to be decided by a majority of the CC.

It was decided for now to communicate with the Soviet representatives through Dr. Radmanesh, and three CC members will be selected for this purpose later. Party communications with the Soviet representatives will be of an absolutely official nature as occurs with other democratic parties and leaders.

The merger of the trade unions. The issue of the unification of the two largest trade union centers is drawing to a close. Several meetings have been held between representatives of both trade union centers. The following principles of the merger were agreed upon:

1. Recognition of the political leadership of the People's Party by the trade unions as the only democratic party of Iran.
2. The governing body of the new united trade union center is to be formed of four representatives of the leadership of People's Party trade unions, three representatives of the trade unions led by Yusuf Ardebili, and two representatives directly from the People's Party.
3. Neither Yusuf Ardebili nor Khalil Inkilyab (informational material about these two persons was sent previously) will be placed in the governing center of the united trade union center [SIC].

4. Khalil Inkilyab is beginning an open struggle verbally and in the press against the factional activity of Yusuf Ardebili, which has led to a weakening of the unity of the workers.

The election campaign.

The results of the elections in Tehran have been announced. Not one of the candidates from the People's Party was elected in spite of the fact that the most active campaign of the People's Party was launched in Tehran. The widely-launched election campaign of the People's Party bore its own fruits: the ideas of the People's Party were conveyed to a large number of people, chiefly the workers and craftsmen of Tehran. The political influence of the Party grew considerably as a result of the active election campaign (the effort of the government to gain the support of the People's Party and also the effort to unify workers' organizations might serve as an example of the above).

A campaign against the candidates of the People's Party was waged in many places with every possible dishonest, fraudulent method. For example, a government group sent its own candidate to Gorgan, where Lesani, the People's Party candidate ran. Soheili (the Premier) declared that this new candidate was nominated in [Gorgan] on the recommendation of Soviet representatives.

Shariat-zade, who had given a bribe of 30,000 tumans to Soheili, was elected in Mazanda[r]an. Shariat-zade's brother was expelled from Tehran by the government for participating in a fascist organization.

The opening of the Majlis was postponed to 26 February 1944. The People's Party will not create a separate group in the Majlis. It will try to create a single group of all democratically-minded deputies against the group of Seyyed Ziaeddin.

The CC has developed a platform of the People's Party's parliamentary demands. It especially stresses peasant demands. I will send the text of the platform arrived later as soon as it has been finally approved.

Speculation about the new makeup of the cabinet.

Soheili's cabinet will have to resign with the opening of the Majlis. They assume that the new government will be formed by Qavam-es-Saltane. Qavam is a big landowner and a reactionary, but his landholdings are in the north, in the province of Gilan, and therefore he is forced to support a pro-Soviet policy in order get the Russians to have a favorable attitude toward him. The British are against Qavam coming to power; they have Seyyed Ziaeddin as their candidate, but their prospects of pushing through the latter are weak in view of the unpopularity of Seyyed Zia. Thus in these conditions Qavam is viewed as the lesser evil and will be supported by our representative in pursuing these aims. It also speaks in Qavam's favor that this person is firm, decisive, and straightforward, and who keeps his promises.

The People's Party managed to stir up a broad movement of workers and democratic elements of the intelligentsia for the organization of the trial of Mukhtari, the former chief of police; Rasekh and Naruman, former prison wardens; and Ahmedi, a former prison doctor, accused in the murders of a number of political figures in prison such as Doctor Erani, Khan Baba Asad (chief of the Bakhtiari tribe), and Farukhi (a poet and newspaper editor). The public demands the death sentence for the accused.

I am sending the report of the CC of the People's Party.

25 February 1944 MALYSHEV